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Podróż została zakończona przed czasem na przystani 
jeziora Jamno w Osiekach (gmina Sianów). Trwała cały 
wrzesień. Włodzimierz Zimnowłocki i jego niepełno-
sprawny syn Mariusz z Iwięcina w kajakach drogą wod-

ną pokonali 1400 kilometrów. Śmiałkowie twierdzą, że pod-
jęty trud się opłacił.

W Osiekach wyrazem aplauzu dla wyczynu śmiałków były 
tłumy oczekujących, którzy wznosili gromkie okrzyki „Witamy 
w domu”. Przybyli też 
strażacy–ochotnicy, aby 
na cześć podróżników 
oddać salwę honorową 
w postaci słupa wody z 
sikawki.

To nie przypadek, że sa-
morządowiec Rady Miej-
skiej w Sianowie zabrał 
swego syna na niezwykłe 
wojaże po kraju, które za-
kończyli w ostatni dzień 
września br. Uczestnicy 
wyprawy pragnęli zwrócić 
uwagę na problemy osób 
niepełnosprawnych. 33–
letni syn pana Włodzimie-
rza – Mariusz od urodzenia 
jest osobą niedowidzącą i 
niesłyszącą. Podróż kaja-
kiem miała udowodnić, 
że jest w stanie pokonać 
ludzkie uprzedzenia i nor-
malnie funkcjonować.

– Mariusz nie mógł zna-
leźć pracy, bo pracodaw-
cy patrzyli na niego tylko 
przez pryzmat niepełno-
sprawności, a nie jego moż-
liwości – twierdzi ojciec.

Przygotowania do wy-
prawy rozpoczęły się zimą 
tego roku w Parku Wod-
nym Koszalin. Obiekt nie został wybrany przypadkowo. Aby wyru-
szyć na wyprawę rzekami z gór nad morze ojciec z synem solidnie 
się przygotowywali na treningach. Zajęcia polegały na nauce pod-
stawowych technik kajakowych, takich jak promowanie, podpórka, 
eskimoski i wsiadanie do łodzi po wywrotce. Umiejętności te są nie-
zbędne do bezpiecznego pływania po akwenach wodnych.

Opóźniła ambitne plany pandemia koronawirusa, bo sprawiła, że 
start nastąpił nie wiosną, ale dopiero we wrześniu. Kajakarze, któ-

„Wyprawa dla Przyszłości” Mariusza i Włodzimierza Zimnowłockich na 
kajakach za cel miała zwrócenie uwagi społeczeństwa na problemy osób 
niepełnosprawnych.  Fot. zimny włodek

rych wspierał i asekurował Wiesław Hołozubiec ze Słupska, mieli wy-
tyczony plan „Wyprawy dla Przyszłości”. Wiodła ona przez rzeki: San, 
Wisłę i Brdę, dalej Kanałem Bydgoskim, przez Noteć, Wartę i Odrę 
oraz Morze Bałtyckie do przystani w Osiekach na jeziorze Jamno. 

Wyruszyli drogą wodną 1 września z Reczpola na Podkarpaciu. 
Nie przeszkodził im padający deszcz. Swym działaniem śmiałko-
wie wzbudzali duże zainteresowanie. „Bydgoszcz wita dzielnych 
chłopców z Pomorza, co płyną kajakiem z gór aż do morza” – taki 
napis na transparencie nad Brdą powitał niezwykłych podróżników 

z Iwięcina. Relacjonowały 
ich wodne poczynania re-
dakcje prasowe, radiowe 
i telewizyjne. Doświad-
czali też życzliwości 
zwykłych mieszkańców, 
którzy życzyli odwagi i 
wytrwałości, a nawet za-
opatrywali w prowiant na 
drogę.

– Mogliśmy na trasie 
spotkać naprawdę odda-
nych ludzi – twierdzi Wło-
dzimierz Zimnowłocki.

Z wyprawy na bieżą-
co były przekazywane 
relacje na profilu zimny 
włodek, aby pokazać bo-
gactwo rodzimej przyro-
dy, w tym różnorodność 
lasów i zmienność rzek, 
którymi przemierzają. Ma 
to inspirować innych ludzi 
do zmiany postawy wobec 
środowiska naturalnego. 
Te wirtualne kontakty za-
razem mają ukazać war-
tość przeżycia przygody 
i pokonywanie trudności 
codziennych na szlaku 
wodnym.

– Chcieliśmy też zwró-
cić uwagę społeczeństwa 

na zmiany klimatu w regionach naszego kraju – dodaje Włodzimierz 
Zimnowłocki.

W organizacji niezwykłej podróży pomogli również inni, jak Urząd 
Gminy i Miasta Sianów, Polski Związek Kajakowy czy koszalińska fir-
ma Kospel. Ta ostatnia postanowiła zatrudnić Mariusza Zimnowło-
ckiego, który 14 lat czekał na stanowisko pracy. „Wyprawa dla Przy-
szłości” spełniła swoje zadanie. 

(m)

W 30 dni przez rzeki, morze i jezioro

„Wyprawa dla Przyszłości” 
spełniła zadanie
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KATARZYNA ANDRZEJEWSKA, 
gmina Będzino

– Przez osiem lat (dwie kadencje) pełniłam 
obowiązki sołtysa w sołectwie Kiszkowo w 
gminie Będzino. To bardzo specyficzne so-
łectwo obejmujące dwie miejscowości: Kisz-
kowo i Dworek. Głównym moim celem było 
zintegrowanie społeczności obu wsi. Sprawa 
nie była łatwa, głównie dlatego, że nie mie-
liśmy warunków sprzyjających integracji, nie 
było świetlicy ani miejsca spotkań. Stopnio-
wo sytuacja się poprawiała, obecnie jest plac 
zabaw dla dzieci, gdzie organizowane są róż-
ne imprezy integracyjne. Mieszkańcy chęt-
nie spotykają się także podczas wspólnych 
akcji porządkowych. Moja droga do urzędu 
sołtysa była chyba dość typowa. Po pierw-
sze, wsparcie męża, ale po drugie, byłam 
mamą dwójki dzieci i zawsze angażowałam 
się w sprawy związane z ich życiem szkol-
nym. Współpracowałam z Radą Rodziców 
w szkole, potem zostałam członkiem tego 
gremium. Nigdy nie potrafiłam odmówić, 
kiedy proszono mnie o pomoc. I tak, krok po 
kroku, wchodziłam w to społeczne działanie 
na rzecz środowiska, najpierw uczniów, ro-
dziców i nauczycieli, potem już szerszego 
grona mieszkańców w mojej miejscowości i 
wreszcie w całym sołectwie.

Do Stowarzyszenia Forum Sołtysów zo-
stałam wytypowana siedem lat temu, jesz-

PRZEDSTAWIAMY CZŁONKÓW WŁADZ POWIATOWEGO FORUM SOŁTYSÓW

cze jako świeżo upieczony sołtys, najmłod-
szy wówczas wśród 24 sołtysów w gminie 
Będzino, przy ich jednomyślnym poparciu. 
Cieszę się, że mogę być członkiem tego 
gremium, mimo, że nie jestem już sołty-
sem. Statut stowarzyszenia dopuszcza 
członkostwo nie tylko czynnych sołtysów, 
ale także byłych, dlatego moja obecność w 
składzie władz Forum jest możliwa. Myślę, 
że ze swoim doświadczeniem samorządo-
wym mogę przydać się, nie tylko mniej 
doświadczonym koleżankom i kolegom. 
Chętnie dzielę się wiedzą i  angażuję w 
różne przedsięwzięcia. Poza tym nieustan-

nie sama się uczę. Mimo, że jesteśmy w 
jednym powiecie, to jednak nasze gminy 
różnią się od siebie, mają swoją specyfi-
kę. Dlatego zawsze z zainteresowaniem 
rozmawiam z członkami stowarzyszenia z 
innych rejonów, i wiele się od nich dowia-
duję. Praca w stowarzyszeniu jest też dla 
nas, mieszkańców wsi, taką odskocznią od 
codzienności, możliwością pożytecznego 
spędzania czasu, jednocześnie będącego 
źródłem wielu pozytywnych emocji i wra-
żeń. Forum zrzeszające sołtysów wzmac-
nia ich pozycję wobec różnych instytucji i 
organów władzy samorządowej, z którymi 
muszą współpracować. Jako podmiot dzia-
łający na rzecz wsi Forum jest też organi-
zatorem różnych ważnych w powiecie im-
prez i wydarzeń, jak choćby powiatowego 
turnieju piłkarskiego sołectw i osiedli.

Prywatnie, od siedemnastu lat jestem 
żoną i matką dwóch córek (16 i 11 lat). Na 
co dzień pomagam mężowi prowadzić go-
spodarstwo rolne. Moim hobby jest poświę-
canie się dzieciom. Jestem dla nich nie tylko 
mamą, ale także nauczycielką, szoferem, 
kumpelą, a jak trzeba doradcą wszelkich 
specjalności. Młodsza córka uprawia taniec 
towarzyski, a z tym wiąże się wiele dodatko-
wych obowiązków również dla mnie. Krótko 
mówiąc, jako mama muszę być na każde 
zawołanie. 

zanotował: (b)

Z POWIATU

Na początku października odby-
ło się ostatnie spotkanie w ra-
mach operacji pn. „Zdobycie 
nowych umiejętności szansą na 

rozwój gospodarczy i  społeczny obsza-
rów wiejskich – II edycja 2020”. Zajęcia 
przebiegły bardzo pracowicie. Uczest-
niczki projektu z kół gospodyń wiej-
skich wykonały choinkę bożonarodze-
niową np. z użyciem gałęzi żarnowca 
oraz mogły przećwiczyć różne techniki 
wykonywania stroików nagrobnych. 

„Europejski Fundusz Rolny na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich: Europa inwestująca w obszary wiejskie”.
Instytucja Zarządzająca Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020  – Minister Rolnictwa i  Rozwoju Wsi. Operacja współfinanso-
wana ze środków Unii Europejskiej w ramach Schematu II Pomocy Technicznej „Krajowa Sieć Obszarów Wiejskich” Programu Rozwoju Obszarów 

Wiejskich na lata 2014–2020.

Zakończenie warsztatów florystycznych w Sarbinowie

Podsumowując przebieg warsztatów nale-
ży stwierdzić, że panie wykazały się dużymi 
zdolnościami artystycznymi oraz olbrzymią 
kreatywnością i pracowitością. Jednocześnie 
organizatorzy pragną złożyć uczestniczkom 
warsztatów serdeczne podziękowania za po-

święcony czas i zaangażowanie w realizację 
projektu. Szczególne podziękowania kierują 
również na ręce Pani Anny Sawickiej – pro-
wadzącej warsztaty, za wielkie poświęcenie 
w trakcie przygotowania zajęć oraz rzetelne 
przekazanie tajników pracy florysty.
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18 września br. na Rynku Miejskim w Bobo-
licach mieszkańcy gminy Bobolice wspólnie 
świętowali dwa ważne jubileusze. Przy dźwię-
kach bobolickiego hejnału w samo południe 
posadzono na rynku kolejnego kasztanowca 
,,Drzewo Przyjaźni”, który został przekazany 
przez partnerskie miasto Demmin, jako dar 
od jego mieszkańców. Przekazany kasztano-
wiec jest prezentem z okazji 680–lecia nada-
nia Bobolicom praw Miejskich oraz 25–lecia 
współpracy miast partnerskich: Bobolice – 
Demmin. Niestety, ze względu na panującą 
na świecie sytuację epidemiczną, przed-
stawiciele partnerskiego miasta nie mogli 
przyjechać do Bobolic i wspólnie świętować 
obchodzonego jubileuszu. Burmistrz Bobolic 
Mieczysława Brzoza w swoim przemówieniu 
odczytała życzenia, jakie nadeszły od burmi-
strza Dr. Michaela Kocha z okazji jubileuszu. 
Warto zaznaczyć, że w tym roku niemieccy 
partnerzy obchodzą również ważny dla nich 
jubileusz: 880–lecia nadania praw miejskich. 

,,,…Stary kasztan rynku strzeże, 
Dziejowidzem go nazwano,

Rośnie junior Bobodziejek, takie imię 
mu nadano.

Dąb Bubulczyk przy kościele jubileusz 
przywołuje,

A Papieski Dąb swą mocą na mia-
steczko promieniuje…”

Burmistrz Bobolic podczas uroczystości 
podziękowała Annie i Andrzejowi Nowackim 
za przekazanie w darze dla mieszkańców 
Bobolic kasztanowca, który został już zasa-
dzony z okazji jubileuszu w dniu 17 kwiet-
nia br. (w dniu nadania praw miejskich – 
17.04.1340 r.) na Rynku Miejskim w Boboli-
cach. Otrzymał on nazwę ,,BOBODZIEJEK”, a 
pomysłodawcą imienia był pan Paweł Lewiń-
ski – mieszkaniec Kalisza – autor książki pn. 
,,Trzebień – tajemnice z dzieciństwa”. 

Kulminacyjnym momentem uroczysto-
ści było posadzenie kolejnego kasztanowca 
,,Drzewa Przyjaźni”, tego uroczystego aktu do-
konała burmistrz Bobolic Mieczysława Brzoza, 
przewodniczący Rady Miejskiej w Bobolicach 
Franciszek Łobocki oraz zastępca burmistrza 
– Grażyna Wiater. O oprawę muzyczną uro-

czystości zadbała bobolicka ,,Kapela Ludowa”, 
która przygotowała specjalnie na tę uroczy-
stość utwory o Bobolicach. Dzieci i młodzież 
ze Szkoły Podstawowej im. Henryka Sienkiewi-
cza w Bobolicach pod kierunkiem nauczyciela 
pani Anny Malazdry zaprezentowały wierszem 
pisaną historię Bobolic autorstwa pana Janu-
sza Koczkodaja – wieloletniego mieszkańca 
Bobolic. Kolejnym ważnym elementem pro-
gramu było wręczenie przez członka Zarządu 
Województwa Zachodniopomorskiego Stani-
sława Wziątka Honorowych Odznaczeń Gryfa 
Zachodniopomorskiego „Za Zasługi Na Rzecz 
Rozwoju Pomorza Zachodniego”. Złotą Odzna-
kę Gryfa przyznano: Stowarzyszeniu Wspie-
rania Inicjatyw Społecznych z okazji 15–lecia 
działalności, Jolancie Stępień – kierownikowi 
Miejsko–Gminnego Ośrodka Pomocy Społecz-
nej w Bobolicach z okazji jubileuszu 30–lecia 
działalności w sferze pomocy społecznej na te-
renie gminy Bobolice, Srebrną Odznakę otrzy-

mało Koło Liga Obrony Kraju z okazji jubileuszu 
70–lecia powstania LOK oraz Anna Malazdra 
– Sekretarz Towarzystwa Ekologiczno–Kultu-
ralnego w Bobolicach za działalność na rzecz 
społeczności lokalnej gminy. 

Na Rynku Miejskim Nadleśnictwo Bobolice 
w ramach ogólnopolskiej akcji #sadziMy przy-
gotowało i rozdawało sadzonki drzew: świerka, 
buka oraz dębu wpisując się również w orga-
nizację obchodzonego jubileuszu. Na zakoń-
czenie uroczystości przedstawiciele Towarzy-
stwa Ekologiczno–Kulturalnego w Bobolicach 
przekazali obecnym przygotowane specjalnie 
na tą uroczystość ,,Ilustrowane Kalendarium 
Bobolic”, które zawiera najważniejsze wyda-
rzenia z historii Bobolic. Na podsumowanie 
uroczystości w Muzeum Regionalnym w Bo-
bolicach przygotowano dwie wystawy z okazji 
tego niezwykłego jubileuszu. Pierwsza, to wy-
stawa fotograficzna pod nazwą ,,Dawno temu 
nad Chocielą...” autorstwa miejscowego foto-
grafa artysty – „Zasłużonego Gminy Bobolice” 
pana Witolda Rączki, który od wielu lat towa-
rzyszy wydarzeniom kulturalnym miasta. Dru-
ga, nosi nazwę: „Nasza Mała Ojczyna – Bobo-
lice, pokaż, że kochasz!” Prace na tę wystawę 
przygotowano podczas międzypokoleniowych, 
integracyjnych warsztatów artystycznych zor-
ganizowanych w Środowiskowym Domu Sa-
mopomocy „Odnowa” w Bobolicach. 

,,,…Osiem bobolickich wieków, to hi-
storii piękna karta,

Dalsze lata i historia wciąż przed mia-
stem jest otwarta.

Siłą miasta jego ludzie, ludzie, którzy 
je kochają

O przyszłości jego myślą, jego losy 
pamiętają…

  
Fragmenty wiersza Pana Janusza Koczkodaja 

,,Bobolice z jubileuszem”
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• Bobolice obchodzą w tym roku swój 
jubileusz. Co było dla tej miejscowości i 
okolic swoistym „kamieniem milowym”?

– Pierwszym kamieniem milowym w roz-
woju Bobolice był rok 1340 i nadanie praw 
miejskich, gdyż ta decyzja sprowadziła do 
miasta licznych kupców, rzemieślników. Po-
przez prowadzenie własnej działalności go-
spodarczej i wpływ podatków do kasy mia-
sta, znacznie ożywili oni miasto, od tego 
czasu szybko też rosła liczba ludności. Na-
stępne kroki milowe to wejście Polski do UE i 
fundusze – środki unijne, z których skrzętnie 
i systematycznie korzystamy. Jako przykład 
mogę podać przebudowę układu komunika-
cyjnego w centrum miasta – budowę dwóch 
rond, przebudowę rynku miejskiego jako „ 
serca Bobolic”, powstanie strefy inwestycyj-
nej i szybka sprzedaż 3,5 ha tj. wszystkich 
działek w strefie. Najbliższy krok milowy, na 
który czekamy, to będzie obwodnica Bobolic 
– a zwłaszcza budowa drogi szybkiego ruchu 
S–11, ma to związek z kolejną szansą uzbra-
jania następnych terenów pod potrzeby no-
wych inwestorów.

• Czy Bobolice wykorzystują swoją 
szansę na rozwój? Co czyni to miasto 
wyjątkowym?

– Tak, wykorzystujemy nasz potencjał. 
Świadczy o tym w pełni uzbrojona strefa 
ekonomiczna – w stosunkowo krótkim okre-
sie wykupiono tam wszystkie działki. Ten fakt 
świadczy o tym, że Bobolice są atrakcyjne i 
przyjazne dla inwestorów. Nowi inwestorzy, 
to nie tylko wpływy z podatków, ale przede 
wszystkim nowe miejsca pracy. W gminie 
swoją działalność prowadzi około 400 pod-
miotów gospodarczych różnych branż. Jeste-
śmy jedyną gminą w powiecie koszalińskim, 
która posiada strefę inwestycyjną. Nasze 
atuty to czyste powietrze i nieskażone środo-
wisko. Coś dla siebie znajdą miłośnicy przy-
rody i zbierania grzybów. Czyste, z dobrym 

dojazdem, przyjazne dla turystów jeziora to 
raj dla wędkarzy, spotkać tam można ryby 
takie jak leszcz, węgorz, karp, szczupak, 
lin, okoń, płoć, sieja, sandacz, nawet pstrąg 
potokowy. Bobolice znajdują się tylko 50 km 
do morza. Wyjątkowość to też jedyne w po-
wiecie Muzeum Regionalne. Liczy sobie 18 
lat, prężnie się rozwija, posiada wiele muze-
aliów z terenu nie tylko ziemi bobolickiej, ale 
i Pomorza środkowego. Wyjątkowość Bobolic 

uzupełnia funkcjonujący już 15 lat Bobolicki 
Uniwersytet Trzeciego Wieku. Do tego syste-
matycznie i aktywnie funkcjonują trzy Kluby 
Seniora w m. Kłanino, Głodowa i Porost. Od 
2011 roku w Bobolicach funkcjonuje Budżet 
Obywatelski. Kiedy jeszcze mało kto słyszał 
o tej inicjatywie, my już po raz pierwszy ją 
wprowadziliśmy! 

• A jak pamięta Pani miasto z począt-
ków swojej działalności samorządowej?

– To był rok 2002, jeszcze przed wejściem 
Polski do UE. Pamiętam w gminie olbrzymie 
bezrobocie, ubóstwo mieszkańców, ich bar-
dzo duże potrzeby wsparcia społecznego, 
zwłaszcza trenów wiejskich i popegeerow-
skich, olbrzymie zapotrzebowanie na pomoc 
społeczną w wielu dziedzinach życia. Do tego 
brak finansowania na dokończenie rozgrze-
banego w budowie gimnazjum, złe warunki 
lokalowe kształcenia w mieście – w budynku 
przeznaczonym dla ok. 400 uczniów, naukę 
pobierało prawie 900. Teraz mogę śmiało 
powiedzieć, że Bobolice są na jak najlepszej 
drodze do dalszego rozwoju.

• Pomówmy jeszcze o wspomnianej 
Strefie Inwestycyjnej. Jak to się stało, 
że udało się wam sprzedać wszystkie 
działki? 

– To, że tak szybko sprzedaliśmy wszyst-
kie do zaoferowania działki nie wzięło się 
z przypadku. To był długi, bo trwający od 
2010 roku proces. Osobiście rozpoczęłam 
go od budowania dobrego klimatu dla na-
szych, bobolickich przedsiębiorców. Musia-
łam ich przekonać, że mogą na nas, jako na 
samorząd liczyć, dosłownie w każdej spra-
wie. Słowa zamienialiśmy w czyny. Efektem 
tego było otrzymanie przez gminę Bobolice 
w listopadzie 2015 roku zaszczytnego ty-
tułu „ Lider Rozwoju Regionalnego 2015”. 
Tytuł przyznała Polska Agencja Przedsię-
biorczości. Od 2015 roku, kiedy to podjęłam 
decyzję o budowie strefy inwestycyjnej na 
szeroką skalę rozpoczęliśmy promocję tego 
terenu. Wówczas były to grunty porośnięte 
trawami i zakrzaczone. Pamiętam, jak w je-
dynej z realizacji filmowych, razem z dzien-
nikarzem i operatorem, będąc na terenie 
przyszłej strefy śmialiśmy się, że obecnie „ 
jest tu ściernisko, ale będzie San Francisco”. 
Dwa lata później przystępując do ogólnopol-
skiego konkursu „Grunt na medal” ogłoszo-
nego przez PAIiH w Warszawie otrzymaliśmy 
wyróżnienie, oraz zgodę na używanie pre-
stiżowego znaku „Invest in Bobolice”. Ten 
znak mają prawo używać tylko instytucje, 
samorządy, które gwarantują najwyższą ja-
kość obsługi inwestorów. Od tego czasu jest 
on widoczny na stronie internetowej Gminy 
Bobolice. To w bardzo dużym stopniu uwia-
rygadnia nas jako samorząd w kontaktach 
z inwestorami. W grudniu 2017 roku złoży-
liśmy też jako gmina wniosek o pozyskanie 
środków UE na budowę i uzbrojenie strefy. 
Z pomocą Zintegrowanych Inwestycji Tery-
torialnych otrzymaliśmy ok. 3,5 mln zł na 
uzbrojenie – budowę strefy. W październiku 
2019 roku uzyskaliśmy zgodę nadzoru bu-
dowanego na użytkowanie 3,5 ha uzbrojo-
nego terenu strefy inwestycyjnej, a już w 
maju 2020 roku sprzedaliśmy pierwsze dwie 
działki. We wrześniu bieżącego roku zaś 
trzecią i ostatnią. 

Bobolice – niezwykłe miasto,  
niezwykły jubileusz

Rozmowa z Mieczysławą Brzozą, burmistrzem Bobolic o wyjątkowych obchodach 680–lecia jubileuszu 
nadania praw miejskich Bobolicom, 

Kilka słów komentarza:

MARIAN HERMANOWICZ, starosta koszaliński 
– Kiedy w 2016 roku boboliccy radni przyjmowali uchwałę o utworzeniu Strefy Ak-

tywności Gospodarczej w Bobolicach, mało kto przypuszczał, że zaledwie cztery lata 
później ten obszar w znacznym stopniu wypełni się inwestorami, którzy właśnie tu znaj-
dą idealne warunki do prowadzenia biznesu. To wielki, osobisty sukces pani burmistrz 
Mieczysławy Brzozy, która z rzadko spotykaną determinacją i zaangażowaniem zabie-
gała o realizację tego projektu. Pod jej kierunkiem miasto pozyskało wsparcie finanso-
we ze środków unijnych w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 
Zachodniopomorskiego na lata 2014–2020 na uzbrojenie terenów inwestycyjnych w 
niezbędną infrastrukturę, media, budowę dróg – wewnętrznej i dojazdowej. Dzięki jej 
zabiegom zdołano zainteresować środowiska biznesowe atrakcyjnymi warunkami ofe-
rowanymi przez bobolicką strefę. Dziś mamy do czynienia z kolejnym, wyczekiwanym 
etapem tego przedsięwzięcia – działalnością produkcyjno–gospodarczą zlokalizowanych 
w strefie firm, która znacząco wpływa na rozwój gospodarczy zarówno Bobolic, jak i całe-
go powiatu koszalińskiego. Jako samorządowcy bardzo się z tego cieszymy i gratulujemy 
pani burmistrz oraz wszystkim, którzy przyczynili się do powstania SAG w Bobolicach.
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29 września br. zgodnie z wcześniejszym 
zaproszeniem odbyło się wspólne sadzenie 
drzewek na terenie placu zabaw przy Szkole 
Podstawowej w Tymieniu. Akcja przebiegała 
pod hasłem “30 drzew na 30–lecie samorządu 
w Polsce”. Inicjatorem pomysłu byli pracownicy 
Urzędu Gminy, a sponsorem drzewek była spół-
ka ORFO z Będzinka, której bardzo dziękujemy.

Podziękowania należą się wszystkim, któ-
rzy wzięli udział w tej akcji: dyrektorom szkół i 

Gmina Będzino. Zakończyła się realizacja 
projektu pn. „Plac naszych marzeń w Borko-
wicach”. Inicjatywa została realizowana w 
miejscowości Borkowice, w ramach programu 
Działaj Lokalnie 2020 Polsko–Amerykańskiej 
Fundacji Wolności i Akademii Rozwoju Filantro-
pii w Polsce. W tegorocznej edycji programu 
Działaj Lokalnie wspierane są projekty, które 
inicjują współpracę mieszkańców na rzecz do-
bra wspólnego i które służą pobudzaniu aspi-
racji rozwojowych, poprawie jakości życia. 

W dniu 10 października 2020 r. odbyło się  
podsumowanie projektu. Od rana na placu 
zabaw i w świetlicy trwały przygotowania do 
spotkania integracyjnego mieszkańców sołe-
ctwa Śmiechów/Borkowice. Dzieci dmuchały 
balony, dorośli rozpalali ognisko, przygoto-
wywali ziemniaki do wielkiego parownika jak 
również szaszłyki, kiełbaski i inne smakowi-
tości na grilla. Pracy było wiele, ale wszystko 
szło szybko i z uśmiechami na twarzach. W 
samo południe rozpoczęto świętowanie. W 
imprezie udział wzięli zarówno mieszkańcy 
sołectwa, realizatorzy projektu oraz radni: 
Barbara Grudzień i Adam Gołębiewski, a tak-
że sekretarz gminy Anna Janiuk.

Dzieci pokazały rodzicom i babciom odno-
wiony plac zabaw, przy którym same praco-
wały malując płot, wygrabiając trawę i testu-
jąc odnowione huśtawki i pozostały sprzęt 
na placu zabaw. Panie przygotowały pysz-
ny poczęstunek dla uczestników integracji, 
panowie czuwali nad ogniskiem, grillem 
(nowym) i parownikiem. Wszyscy też mogli 
usiąść przy nowo zakupionych stołach bie-
siadnych. Sołtys poczęstował dzieci  pączka-
mi i wręczył małe upominki. Zebrani świet-
nie się bawili, aż przyszedł…. deszcz, który 

• A co powstanie na tych terenach?
– Na ternie strefy będzie prowadzona 

działalność polegająca na produkcji energo-
oszczędnego oświetlenia oraz produkowane 
będą urządzenia do dezynfekcji pomiesz-
czeń. Jeden z inwestorów już realizuje inno-
wacyjny projekt z zakresu przeciwdziałania 
rozprzestrzeniania się pandemii Covid–19, 
oparty na wykorzystaniu technologii promie-
ni UV. Urządzenia tego typu będą produko-
wane w Bobolicach. 

• A co jest największym kapitałem i 
szansą na dalszy rozwój Bobolic?

Największy kapitał to ludzie, mieszkańcy. 
Określona grupa ludzi, lokalnych patriotów, 
którzy wiele swojego czasu przeznaczają na 
działalność społeczną w różnych dziedzinach 
funkcjonowania gminy. Z wielką radością za-
liczam do tych ludzi też naszą młodzież. W 
2019 r. przed epidemią zorganizowaliśmy 
ponad 250 imprez kameralnych i plenero-
wych. Wspomnę jeszcze o tym, że przy-
gotowywane są pod sprzedaż działki pod 
budownictwo jednorodzinne w atrakcyjnej 
części miasta. Obecnie jesteśmy na etapie 
opracowania koncepcji powstania nowego 
osiedla dla ok. 35 działek, z dużą ilością 
zieleni pomiędzy ulicami : Kochanowskiego, 
Traugutta, Słowackiego. W dalszym ciągu 
nie tracę nadziei na powstanie mieszkań ko-
munalnych dla 48 rodzin.

• Porozmawiajmy o kontaktach zagra-
nicznych Bobolic. Jak one wyglądają?

– Współpracujemy z 2 miastami partner-
skimi. Z miastem Demmin w Niemczech, w 
tym roku obchodzimy jubileusz 25 lat współ-
pracy. Niedawno na rynku miejskim w Bobo-
licach zostało zasadzone drzewo – kaszta-
nowiec biały, któremu wspólnie z naszymi 
partnerami z Niemiec nadaliśmy imię „Drze-
wo przyjaźni: Bobolice–Demmin”. Z litew-
skim miastem Jaszuny współpraca trwa od 
2003 roku. Ponadto współpracujemy także z 
Pomorskim Stowarzyszeniem Diakonicznym 
z Greifswaldu, gdzie realizujemy różnego 
rodzaju projekty osób niepełnosprawnych. 
Współpraca do czasu wystąpienia pandemii 
przebiegała bardzo dobrze na różnych płasz-
czyznach: sport, kultura, oświata, wakacyj-
na wymiana młodzieży, wyjazdy na imprezy 
kulturalne. Niestety w 2020 r. kontakty te ze 
względu na koronawirusa są mocno ograni-
czone do okolicznościowych życzeń.

• Na koniec proszę jeszcze opowiedzieć 
o obchodach związanych z 680–leciem 
nadania praw miejskich?

– Tegoroczne obchody jubileuszu 680–
lecia nadania praw miejskich Bobolicom, 
mimo tak zacnej rocznicy były obchodzone 
dużo skromniej aniżeli wcześniejsze rocz-
nice. To za sprawą panującej pandemii. 17 
kwietnia tego roku, w dniu jubileuszu po-
sadziliśmy symbolicznie na rynku miejskim 
młode drzewko – kasztanowca białego, któ-
remu w drodze konkursu nadano imię „Bo-
bodziejek”.  Okrągła rocznica lokacji miasta 
wiąże się również z innym wydarzeniem, 
wspomnianym 25–leciem współpracy miast 
partnerskich Bobolice – Demmin. Oficjalne 
uroczystości zorganizowano na rynku.

Rozmawiał: 
Tomasz Wojciechowski

30–lecie samorządu w gminie Będzino

przedszkoli, pracownikom GOK, świetlic, Urzę-
du Gminy, radnym, sołtysom i mieszkańcom 
Tymienia, pani dyrektor ORFO. Dzięki panu 
Mirosławowi Gostomczykowi, dyrektorowi SP 
Tymień była to okazja do spotkania przy kawie 
i ciastku. Dyrektorzy placówek złożyli życzenia 
wszystkim samorządowcom z terenu gminy 
Będzino. Cieszymy się, że mogliśmy wspólnie 
choć w symboliczny sposób uczcić trzydziestą 
rocznicę wyborów do rad gmin.

Własnymi siłami wyremontowali 
miejsce spotkań

zmusił uczestników do skrycia się w świetli-
cy. A po deszczu jak wiadomo wychodzi słoń-
ce z piękna tęczą i z nową atrakcją w postaci 
kałuż na placu, w których cudnie można się 
bawić. Dzieci były przeszczęśliwe. Wszyscy 
świetnie się bawili, a przede wszystkim byli 
zadowoleni  z wykonanej wspólnie pracy i 
końcowego efektu. Nowy super grill i stoły 
biesiadne, będą służyły mieszkańcom przy 
imprezach  organizowanych przez sołectwo.

Za naszym pośrednictwem sołtys Józef 
Kupisz dziękuje wszystkim, którzy poświęcili 
swój wolny czas na pracę przy projekcie. Był 
on realizowany od początku sierpnia do końca 
października 2020 r. Jego celem było zacieś-
nienie więzi pomiędzy mieszkańcami sołe-
ctwa Śmiechów/Borkowice. Cel został zreali-
zowany, inicjatorzy własnymi siłami zadbali o 
plac zabaw i teren wokół. Na swoje działania 
pomysłodawcy otrzymali 4.750 zł dofinan-
sowania. Projekt został złożony przez Radę 
Sołecką przy wsparciu pracowników Urzędu 
Gminy, a prowadzony był przy współpracy z 
Gminnym Ośrodkiem Kultury w Będzinie. 

Fot. UG Będzino
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Nowy termin wyborów do Rad 
Osiedli w Koszalinie

Radni podczas nadzwyczajnej sesji Rady Mia-
sta zdecydowali, że wybory do Rad Osiedli od-
będą  6 czerwca 2021  roku.

Decyzja została podyktowana sytuacją epide-
miologiczną w Koszalinie. Miasto nadal znajduje się 
w czerwonej strefie.  Na 12 osiedlach mieszkańcy 
wybiorą 180 radnych spośród 208 kandydatów.

W związku z przeciwdziałaniem zagrożeniom 
związanym z COVID–19, o  których mowa w art. 1 
i 2 ustawy z dnia 2 marca 2020 r. o  szczególnych 
rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, prze-
ciwdziałaniem i zwalczaniem COVID–19, innych 
chorób zakaźnych oraz wywołanych nimi sytuacji 
kryzysowych oraz Rozporządzeniem Ministra Zdro-
wia z 20 marca 2020 r. w sprawie ogłoszenia na 
obszarze Rzeczypospolitej Polskiej stanu, na pod-
stawie wytycznych Ministerstwa Sprawiedliwości, 
zawieszone zostało do odwołania udzielanie oso-
biście na terenie powiatu koszalińskiego nieodpłat-
nych porad prawnych oraz świadczenie nieodpłat-
nego poradnictwa obywatelskiego.

Przywrócenie działalności Punktów nieodpłat-
nej pomocy prawnej i nieodpłatnego poradnictwa 
obywatelskiego na terenie powiatu koszalińskie-
go nastąpi w chwili odwołania stanu epidemii, a 
o konkretnym terminie korzystający z pomocy 
prawnej zostaną poinformowani na stronie inter-
netowej Powiatu Koszalińskiego i BIP Starostwa.

Udzielanie nieodpłatnych porad prawnych 
oraz świadczenie nieodpłatnego poradnictwa 
obywatelskiego w tym okresie odbywać się bę-
dzie za pośrednictwem środków porozumiewa-
nia się na odległość, tj.  telefon, e–mail.

KONTAKT: pon. – pt. godz. 7:30 – 14:30
TELEFON: 790 700 695
E–MAIL: pomoc.prawna@powiat.koszalin.pl

W tegorocznej edycji wzięło udział 
9604 osób. Bardzo dziękujemy! W 
głosowaniu ogólnomiejskim wy-
grał projekt: 40 Punktów Życia – 

defibrylatory AED w miejscach publicznych 
– bezpieczniejszy Koszalin. 

W głosowaniu osiedlowym wygrały projekty:
Osiedle Bukowe: 1. Doposażenie placu zabaw 
na Osiedlu Bukowym; 2. Ekologiczne Bukowe
Osiedle Jamno – Łabusz: 1. Oświetlenie 150 me-
trowego odcinka ul. Widokowej od ul. Jamneńskiej; 
2. Nowa, piękna wiata przystankowa naprzeciwko 
sklepu na osiedlu Jamno; 3. Rekonstrukcja zabyt-
kowej Fisharmonii z Jamneńskiego Kościoła; 4. Klub 
Osiedlowy Jamno – kawiarenka osiedlowa w bu-
dynku Rady Osiedla. Wyposażenie pomieszczenia 
do przeniesienia wystawy urządzeń i pamiątek po 
dawnych mieszkańcach Jamna i Łabusza.
Osiedle Lechitów: Remont chodnika ul. Po-
przeczna 6F–6G w Koszalinie.
Osiedle im. M. Wańkowicza: Dokończenie zagospo-
darowania terenu w pobliżu placu zabaw Wulkan.
Osiedle Raduszka: Wykonanie nawierzchni na 
ulicy Goździków.
Osiedle Rokosowo: Ogród zabaw dla dzieci.
Osiedle Śródmieście: Osiedlowy zawrót głowy –
czyli miejsce dające trochę radości naszej ulicy 
i okolicy.
Osiedle Tysiąclecia: Miejsca postojowe, dopo-
sażenie placu zabaw i siłowni na ul. Bałtyckiej. 
Rozbudowa monitoringu.

Gmina Biesiekierz. Stało się! 2.10.2020r. Lokalny Ośrodek Wiedzy i Edukacji został uro-
czyście otwarty! Tego dnia wójt gminy Biesiekierz Andrzej Leśniewicz, sekretarz Monika Tar-
nowska, przewodnicząca Rady Gminy w Biesiekierzu Anna Bejnarowicz, kierownicy jednostek 
organizacyjnych – Agnieszka Hryniewicz, Irena Barczuk, Agnieszka Ławrynowicz, Roksana 
Kaczmarek–Cichosz, sołtysi  i radni gminy Biesiekierz, a także przyjaciele biesiekierskiej szko-
ły  oraz chętni mieszkańcy gminy przybyli na Jesienny Piknik inaugurujący działalność LOWE.  
Uroczystość otworzyła dyrektor Renata Mankiewicz, będąca jednocześnie koordynatorem pro-
jektu. Głos zabrał również Andrzej Leśniewicz, który wsparł działalność LOWE oraz zachęcał 
mieszkańców do udziału we wszelkich proponowanych aktywnościach. Całą imprezę uświet-
niły występy wokalne  zespołu „Mieleńska kotwica”, którego przyjazd to zasługa ks. probosz-
cza Grzegorza Jagodzińskiego. Podczas pikniku mieszkańcy mogli wziąć udział w warsztatach 
rękodzieła, które prowadziła Agnieszka Lange – kierownik Klubu Seniora w Biesiekierzu.  Na 
uczestników czekały ciepłe dania i napoje  finansowane z projektu, pyszne kiełbaski z grilla 
zasponsorowane przez Sołtysa Świemina – Józefa Ryfuna, a także pyszne ciasto przygotowane 
przez Koło Gospodyń  Wiejskich w Warninie. Wielu gości postanowiło nie czekać i już na pikni-
ku zapisało się na rozmaite kursy i warsztaty organizowane przez LOWE.

Osiedle Wspólny Dom: Połączenie drogi dla pie-
szych i rowerów przy ulicy A. Zientarskiego z 
ul. Traugutta.
Projekty, których wartość mieściła się w do-
stępnej dla osiedla kwocie 114.000,00 zł. skie-
rowane bezpośrednio do realizacji w 2021r. 
(bez konieczności głosowania) to:
Osiedle Jedliny: „Magiczny ogród”. 
Osiedle Lubiatowo: 1. Oświecenie Lubiatowa; 2. 
Koncepcja odtworzenia dawnej osady rybackiej 
Lubiatowo. 
Osiedle im. T. Kotarbińskiego: Remont chodnika 
przy ulicy Chrzanowskiego 11–17.
Osiedle Unii Europejskiej: Wybieg dla psów na 
osiedlu Unii Europejskiej.

Osiedle Morskie: Ciemna strona Henryka Sien-
kiewicza.
Osiedle Na Skarpie: Przebudowa nawierzchni 
wielofunkcyjnego boiska usytuowanego w kom-
pleksie rekreacyjno–sportowym przy ul. gen. 
Władysława Sikorskiego.
Osiedle Nowobramskie: Strefa rekreacji dla 
dzieci i rodzin z dziećmi POD KASZTANEM. 
Osiedle im. J. J. Śniadeckich: Rewitalizacja tere-
nów zieleni wzdłuż budynków Jana Pawła II 2–2c 
oraz Jana Pawła II 8–8c.

Gratulujemy! Szczegółowe wyniki są na 
stronie www.budzetobywatelski.kosza-
lin.pl

Wyniki głosowania na Koszaliński Budżet Obywatelski 2021

Funkcjonowanie nieodpłatnej 
pomocy prawnej i nieodpłatnego 
poradnictwa obywatelskiego na 

terenie powiatu koszalińskiego w  
związku z zagrożeniem COVID–19

Będą nieść oświaty kaganek
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Gmina Bobolice. Od września 2020 r. w darżewskim Ośrodku Rehabilitacyjno–
Postresocjalizacyjnym Stowarzyszenia Solidarni PLUS w Darżewie jest realizowany 
kolejny program skierowany do osób bezdomnych współfinansowany ze środków 
budżetu Wojewody Zachodniopomorskiego. W projekcie bierze udział 7 osób 
zamieszkujących w Schronisku. Są to osoby długotrwale bezrobotne, chore, 
borykające się z problemem uzależnienia. Dzięki realizacji projektu pragniemy 
poprawić ich komfort życia, stworzyć namiastkę prawdziwego domu, którego wielu z 
nich wcześniej nie miało. Poprzez dofinansowanie, podnosząc standard pomieszczeń 
oraz ich doposażenie możemy przynajmniej w niewielkiej części zwrócić osobom 
bezdomnym poczucie wartości i godności, na które w pełni zasługują. Ze środków 
otrzymanych w ramach realizacji zadania wyposażone zostaną trzy pomieszczenia 
mieszkalne, wykonana będzie modernizacja (prace glazurnicze, malarskie) oraz 
zakupione wyposażenie pomieszczenia socjalnego i przedpokoju w jednym z 
budynków, a także zakupiony zostanie drobny sprzęt kuchenny. Ponadto beneficjenci 
są objęci niezbędnymi działaniami osłonowymi. Bezpośredni udział uczestników 
zadania w ergoterapii pozwoli na wzrost poczucia własnej wartości i sprawczości, 
zniwelowanie tzw. „nieporadności życiowej”, a także przyczyni się do wzrostu 
motywacji do działania i wzięcia życia we własne ręce. Poprzez szereg kompleksowych 
oddziaływań oferowanych w ramach zadania m.in. ergoterapii uczestnicy uzyskają 
odpowiednie umiejętności zawodowe i będą gotowi do powrotu na rynek pracy. Projekt 
jest kontynuacją programów readaptacji społeczno–zawodowej, realizowanych przez 
Ośrodek w Darżewie od kilku lat z wysokim stopniem efektywności.

ORW Darżewo 

Zadanie pn. „Nawigator – kompleksowy program wsparcia osób bezdomnych”  
 jest współfinansowane z budżetu Wojewody Zachodniopomorskiego.

Umowa nr 603/ZPS–3/2020.

Gmina Bobolice. 21 września br. w Urzę-
dzie Miejskim w Bobolicach w imieniu Samo-
rządu Bobolic burmistrz Mieczysława Brzoza 
podziękowała wspaniałej ekipie Ośrodka Po-
mocy Społecznej, za ich efektywność w niesie-
niu pomocy najbardziej potrzebującym miesz-
kańcom. W tym roku Miejsko–Gminny Ośrodek 
Pomocy Społecznej w Bobolicach świętuje swój 
jubileusz 30–lecia. Instytucja ta powstała w 
1990 r.W imieniu mieszkańców gminy Boblice 
dziękujemy za dotychczasową pomoc oraz ży-
czymy całemu zespołowi wytrwałości i samych 
sukcesów na polu zawodowym i osobistym. 

Gmina Bobolice. „Nasza Mała Ojczyna – 
Bobolice, pokaż, że kochasz!” – pod takim ha-
słem już w 2019 roku zaplanowano w Środowi-
skowym Domu Samopomocy „Odnowa” dzia-
łania na 2020 rok. Postanowiono tak zorgani-
zować zajęcia, by w wyjątkowy sposób uczcić 
680–lecie nadania praw miejskich Bobolicom. 
Ważne okazało się poznawanie na nowo naszej 
gminy, historii, osób, miejsc. Jednym z ele-
mentów były warsztaty artystyczne, podczas 
których osoby z niepełnosprawnościami spoty-
kały się ze wspaniałymi seniorami z Głodowej, 
Kłanina, Porostu oraz z  radosnymi uczniami ze 
Szkoły Podstawowej w  Bobolicach. 

Spotkania przerwała sytuacja związana z 
ogłoszonym w naszym kraju stanem epide-
mii… Realizację planu dostosowano do tej 
sytuacji, dzięki temu uczestnicy pracowali 
w swoich domach, przygotowując z  wielkim 
zaangażowaniem każdą cząstkę wykona-
nych prac. Wystawa „Bobolice oczami po-
koleń” prezentuje prace, których tematem 
przewodnim są ważne miejsca naszej gminy, 
budowle, pomniki przyrody, symbole… Wy-
stawę można było zobaczyć w Bobolickim 
Muzeum Regionalnym. 

Prace w części wykonano podczas między-
pokoleniowych, integracyjnych warsztatów 
artystycznych zorganizowanych w Środowi-
skowym Domu Samopomocy „Odnowa” w 
Bobolicach. Pozostałe, brakujące elementy Uczestnicy ŚDS ODNOWA zwiedzający wystawę powstałych prac.

powstały w okresie narodowej kwarantanny. 
Każda kuleczka tych obrazów niesie przesła-
nie, że  nawet najmniejszy element jest nie-
zbędny w tworzeniu całości! 

Zdjęcia zaprezentowane na wystawie 
przedstawiają etapy pracy i potwierdzają, że 
Nasza Mała Ojczyzna jest dla nas ważna, w 
taki sposób potwierdzamy: „Bobolice, pokaż, 
że kochasz!”. 

Pragnę podkreślić ogromne zaangażo-
wanie wszystkich uczestników warsztatów, 

jednak na szczególną uwagę zasługują moż-
liwości niektórych z nas – gratuluję wytrwa-
łości w dążeniu do celu, w   przełamywaniu 
barier. Niepełnosprawność nie zamyka nam 
drzwi, na pewno nie w naszych Bobolicach 
tu otwierają się one z każdym przyjaznym 
gestem, każdą kulką bibuły, kroplą potu, 
uśmiechem, i pozwalają z optymizmem pa-
trzeć w przyszłość. 

Inga Lewicka 
Kierownik ŚDS „Odnowa” w Bobolicach

Pandemia nam nie straszna

PODZIĘKOWANIA DLA MGOPS
„Nawigator – program wsparcia 

osób bezdomnych”
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W związku z koronawirusem, osoby starsze 
oraz objęte kwarantanną, które chcą uzyskać 
wsparcie, mogą zgłosić się do wolontariuszy, 
którzy służyć będą pomocą.

Infolinia MOPR dla osób objętych kwarantanną 
domową i seniorów
  tel. 500–670–478 w dni robocze w godzinach 
od 7.00 do 15.00.
Infolinia DPS dla seniorów
tel. 570 770  098 w dni robocze w godzinach od 
7.00 do 19.00
Wolontariat Caritas (zakupy dla seniorów)
tel. 728  402  970
Wolontariat harcerzy
Związek Harcerstwa Rzeczypospolitej 
– 663 975  882
Związek Harcerstwa Polskiego – 695 464  873

*   *   *
W związku z wprowadzeniem od 19.10 zakazu 

organizacji imprez okolicznościowych, na cere-
monię zawarcia związku małżeńskiego w Urzę-
dzie Stanu Cywilnego mogą wejść maksymalnie 
cztery osoby: para młoda i  świadkowie. Wszyst-
kie osoby wchodzące muszą  mieć zakryte usta 
i nos. Obecnie nie ma możliwości wypicia trady-
cyjnej lampki szampana.

*   *   *
Katalog spraw, które można załatwić on–line w 

Urzędzie Miejskim za pomocą platformy e–PUAP.

Urząd Stanu Cywilnego  
• Zgłoszenie urodzenia dziecka;
• Złożenie wniosku o wydanie odpisu aktu 

stanu cywilnego;
• Złożenie wniosku o zmianę imienia, nazwi-

15 października prezydent Piotr Jed-
liński wystąpił z petycją do dr. Adama 
Niedzielskiego, Ministra Zdrowia, w 
sprawie planów likwidacji Centrów Zdro-
wia Psychicznego. Czytamy w niej:

Szanowny Panie Ministrze,
w związku z otrzymaną petycją dotyczącą 

planów likwidacji Centrów Zdrowia Psychicz-
nego z całym przekonaniem podpisuję się 
pod inicjatywą, zawartą w załączeniu. 

Na problem patrzę przez pryzmat działalno-
ści koszalińskiego CZP, którego pracę oceniam 
niezwykle pozytywnie. Nasze CZP wielokrotnie 
udowodniło, że jest przydatne i potrzebne.

Centrum Zdrowia Psychicznego w Koszalinie 
zbudowało i wprowadziło w życie system opie-
ki psychiatrycznej opartej o opiekę środowi-
skową, Opieka środowiskowa nad pacjentem 
odbywa się   w miejscu jego zamieszkania   i 
aktywności. Dzięki punktom koordynacyjnym 
mieszkańcy Koszalina mogą szybko uzyskać    
skuteczną pomoc psychiatryczną, psycholo-
giczną i terapeutyczną. Do punktu może się 
zgłosić każdy kto potrzebuje pomocy, do uzy-
skania wsparcia nie potrzeba żadnego skie-
rowania. Pomoc dostosowana jest do indywi-
dualnych potrzeb podopiecznych. W punkcie 
koordynacyjnym specjaliści przeprowadzają 
wstępną diagnozę, po czym ustalana jest indy-
widualna ścieżka pomocy i leczenia. Wprowa-
dzony system doprowadził do wyeliminowania 
wcześniejszych kolejek do specjalistów.

Realizacja programu pilotażowego przy-
czyniła się do nawiązania i zacieśnienia 

Petycja do Ministra Zdrowia
współpracy z Miejskim Ośrodkiem Pomocy 
Rodzinie w Koszalinie oraz organizacjami po-
zarządowymi.

Centrum Zdrowia Psychicznego w Kosza-
linie sprawdziło się w bardzo trudnych mo-
mentach życia mieszkańców miasta, m.in. 
podczas wydarzeń związanych z tragedią w 
koszalińskim escape roomie, śmiercią dwójki 
dzieci, które wypadły z IX piętra czy pożaru 
budynku mieszkalnego, z którego ewakuo-
wano ok. 600 mieszkańców. W tych ciężkich 
chwilach pracownicy Centrum wykazali się 
szybkością reagowania, pełnym profesjona-

lizmem działania, trafnością podejmowania 
decyzji oraz umiejętnością efektywnego 
współdziałania ze sztabem kryzysowym. Cen-
trum było za to wielokrotnie doceniane, m.in. 
w 2019 r. w kategorii „społeczna odpowie-
dzialność” otrzymało „Koszalińskiego Orła”, 
specjalne wyróżnienie Prezydenta Koszalina 
przyznawane co roku pozytywnie wpisującym 
się w obraz miasta firmom i osobom.

Jako prezydent Koszalina uważam, że Centra 
Zdrowia Psychicznego są niezwykle ważnym 
ogniwem funkcjonowania każdego miasta.

Piotr Jedliński

ska (na platformie nie ma właściwego formula-
rza – pismo ogólne + załącznik wniosek z karty 
usługi);

• Złożenie wniosku sprostowania, uzupełnie-
nia aktu jeśli wcześniejsze akty stanowiące pod-
stawę sprostowani/uzupełnienia są sporządzone 
w Polsce (na platformie nie ma właściwego for-
mularza – pismo ogólne + załącznik wniosek z 
karty usługi).

Wydział Spraw Obywatelskich  
• Złożenie wniosku o wydanie dowodu osobi-

stego;
• Złożenie wniosku o zameldowanie na pobyt 

stały lub czasowy;
• Złożenie wniosku o wymeldowanie z pobytu 

stałego lub czasowego;

• Złożenie wniosku o wydawanie zaświadczeń 
z ewidencji ludności;

• Złożenie wniosku o udostępnianie danych z 
ewidencji ludności;

• Złożenie zawiadomienia o zamiarze zorga-
nizowania zgromadzenia.

Wydział Komunikacji  
• Złożenie wniosku o prawo jazdy poprzez 

Elektroniczną Skrzynkę Podawczą Systemu Po-
jazd i Kierowca

• Zawiadomienie o zbyciu lub nabyciu pojazd. 
(Zawiadomienie trzeba wysłać do 180 dni kalen-
darzowych od zbycia lub nabycia pojazdu, czyli 
na przykład podpisania umowy kupna–sprze-
daży pojazdu albo umowy darowizny pojazdu. 
Zawiadomienie wysyłają obie strony – zarówno 
dotychczasowy, jak i nowy właściciel pojazdu. 
Osoba, która tego nie zrobi – może zapłacić karę 
w wysokości od 200 do 1000 złotych.);

• Wymiana dowodu rejestracyjnego w związ-
ku z brakiem miejsc na kolejne wpisy terminów 
badania technicznego pojazdu;

• Wydanie wtórnika dowodu rejestracyjnego;
• Wydanie wtórnika nalepki kontrolnej;
• Wydanie wtórnika tablic (tablicy) rejestra-

cyjnych;
• Wydanie zaświadczenia potwierdzającego 

dane zawarte w zagubionym dowodzie rejestra-
cyjnym lub karcie pojazdu.

Wnioski w powyższych sprawach należy skła-
dać poprzez EPUAP korzystając z „pisma ogól-
nego do podmiotu publicznego”. Wykaz wyma-
ganych dokumentów i opłaty znajdują się w od-
powiednich kartach usług na stronie BIP Urzędu 
Miejskiego w Koszalinie.

Koronawirus – Koszalin w czerwonej strefie
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Zdarza się, że ubezpieczenie 
OC właściciela pojazdu mecha-
nicznego nierzadko przysparza 
konsumentom problemów wyni-
kających np. z przedłużenia waż-
ności polisy, czy wypowiedzenia 
umowy. Oto kilka najczęściej po-
jawiających się na tym tle pytań:

1. Jestem właścicielem pojaz-
du. Co się stanie, jeśli nie wypo-
wiem zawartej wcześniej na rok 
umowy ubezpieczenia OC ? 

Jeśli na dzień przed upływem 12–mie-
sięcznego okresu umowy ubezpieczenia 
OC posiadacza pojazdu, posiadacz tegoż 
pojazdu nie powiadomi na piśmie zakładu 
ubezpieczeń o jej wypowiedzeniu, uważa 
się, że została zawarta następna umowa na 
kolejne 12 miesięcy.

2. Czy ubezpieczyciel powinien mnie 
wcześniej powiadomić o możliwości prze-
dłużenia zawartej pierwotnie umowy OC 
komunikacyjnego?

Tak, najpóźniej na 14 dni przed 
upływem 12–miesięcznego okresu 
ubezpieczenia.

3. Zapomniałem wypowiedzieć 
„starą” umowę OC komunikacyjne-
go, a jednocześnie zawarłem nową, 
z innym zakładem ubezpieczeń. Co 
mogę zrobić?

W takiej sytuacji konsument po-
siada uprawnienia do wypowiedze-
nia przedłużonej „automatycznie” 
umowy ubezpieczenia. 

4. Sprzedałem samochód. Kto nabywa 
uprawnień do władania polisą OC? 

Z chwilą sprzedaży pojazdu prawa i obo-
wiązki wynikające  z polisy ubezpieczeniowej 
OC przechodzą  na nowego nabywcę pojazdu.  

5. Czy po sprzedaży pojazdu obciążają 
mnie jakiekolwiek obowiązki informacyjne 
wobec ubezpieczyciela?

Tak. Zbywca pojazdu jest zobowiązany w ter-
minie 14 dni od daty sprzedaży do  powiado-
mienia na piśmie zakładu ubezpieczeń o tym 

Powiatowy Rzecznik Konsumentów radzi

Wypowiedzenie umowy ubezpieczenia OC komunikacyjnego
fakcie, jak i do przekazania ubezpieczycie-
lowi danych osobowych nabywcy pojazdu.

6. Co się stanie, jeśli jako nowy nabywca 
pojazdu wypowiem „starą” umowę ubez-
pieczenia? 

W takiej sytuacji ubezpieczyciel uzna 
umowę za rozwiązaną, a pojazd będzie wy-
magał nowej ochrony ubezpieczeniowej. 
Ewentualna nadwyżka składki zostanie 
zwrócona dotychczasowemu ubezpieczo-
nemu.  

7. Co się stanie, jeśli jako nowy nabyw-
ca pojazdu nie wypowiem „starej” umowy 
ubezpieczenia, czekając aż do upływu okre-
su ubezpieczenia?

Po upływie okresu ubezpieczenia taka polisa 
wygaśnie, zaś pojazd będzie wymagał nowej 
ochrony ubezpieczeniowej. Dodatkowo ubez-
pieczyciel „wygasłej” polisy nabędzie upraw-
nień do rekalkulacji składki ubezpieczeniowej 
za okres, w której udzielał ochrony ubezpie-
czeniowej nowemu właścicielowi pojazdu. 

Arkadiusz Janz

Bezpłatna diagnostyka w Koszalinie
Wszystkich mieszkańców Koszalina zaprasza-

my na unikalną akcję – bezpłatnej diagnostyki 
w kierunku wirusowego zapalenia wątroby typu 
C. Choroba jest podstępna, ponieważ przez wie-
le lat rozwija się bezobjawowo, natomiast jej 
skutkiem może być rak wątroby lub marskość 
tego narządu. Wcześniejsze jej wykrycie ozna-
cza całkowite wyleczenie i powrót do zdrowia. 
Wirus odpowiedzialny za wywołanie WZW typu 
C – wirus HCV – przenosi się z krwią i niestety 
każdy z nas może być narażony na jej powsta-
nie. Wizyty u kosmetyczki, manikiurzystki, w 
salonie tatuażu, zabiegi medyczne są obarczo-
ne ryzykiem rozwoju tej choroby.

Akcja, którą proponujemy naszym mieszkań-
com obejmuje pełną diagnostykę choroby (bada-
nie z krwi oraz badanie genetyczne potwierdzają-
ce lub wykluczające obecność wirusa). Jeśli wynik 
badania będzie dodatni pacjent otrzyma również 
informacje gdzie należy się zgłosić do lekarza. Za-
chęcamy do udziału, tym bardziej iż w zwykłych 
warunkach na te badania musi być skierowanie od 
lekarza specjalisty.

Zapraszamy do Punktów Pobrań ALAB w Ko-
szalinie:
• Chałubińskiego 7 (szpital budynek H): ponie-
działek–piątek 7:15–16:00, sobota: 8:00–13:00
• Zwycięstwa 8/2: poniedziałek–piątek: 7:00–
12:00, sobota 8:00–12:00
• Fałata 11e: poniedziałek–piątek 7:00–12:00
• Sucharskiego 2: poniedziałek–piątek 7:00–11:00.

Wydarzenie pod patronatem prezydenta Pio-
tra Jedlińskiego

Światło kojarzy nam się z czymś miłym i przyjemnym więc pojęcie zanieczysz-
czenie światłem może nam się wydać trochę dziwne. Czy można mówić o 
zanieczyszczeniu światłem? Okazuje się, że problem ten dotyczy każdego 
miejsca na Ziemi, do którego dotarła elektryczność. 

Samo pojęcie zanieczyszczenia światłem możemy zdefiniować jako nadmierne oświetlenie 
nocne, spowodowane przez jego źródła światła. Gdzie ten efekt jest najbardziej widoczny. 
Przede wszystkim w miastach krajów wysoko rozwiniętych w USA, Azji czy Europie. Jednak 
problem ten zaczął dotyczyć również też większych wsi czy miasteczek. 

Jakie działania powodują, że nasze otoczenie co noc jest zanieczyszczone światłem? 
Idąc ulicą lub parkiem często możemy minąć lampy uliczne, które zamiast oświetlać drogę 
oświetlają w dużej mierze to co się również znajduje się wokół niej. Możemy jeszcze dodać 
do tego oświetlenia reklam, banerów, zabytków czy stadionów. 

Zanieczyszczenie światłem ma niekorzystny wpływ na faunę i florę, która funkcjonuje 
według rytmu dziennego (dzień–noc). Jeżeli chodzi o rośliny, to światło pochodzenia antro-
pologicznego może zakłócić ich rozwój . Dla tych organizmów bardzo ważna jest informa-
cja o długości dnia i nocy, bowiem wiele z nich kwitnie, gdy dzień jest długi a noc krótka, 
bądź odwrotnie.

 Co się tyczy zwierząt. Tutaj możemy wymienić więcej przykładów. Ptaki, zwłaszcza te 
których kolor piór jest jasny, mogą łatwiej padać ofiarom drapieżników. Nietoperze mogą 
wykazywać zmniejszenie aktywności, unikanie polowań czy zmianę trasy na żerowiska. Nie-
które gryzonie, które stanowią pokarm dla wielu drapieżników, mogą unikać miejsc mocno 
oświetlonych, siedząc w swoich norach. Co za tym idzie zaczną wykazywać również mniejszą 
aktywność i ograniczyć zachowania rozrodcze. 

Ludzie również należą do królestwa zwierząt. Nadmierna ilość oświetlenia, zwłaszcza w 
nocy, powoduje zaburzenia podczas wytwarzania melatoniny, czyli hormonu snu. Wytwa-
rzana przez szyszynkę pochodna tryptofanu ułatwia bowiem zasypianie, wpływa na komfort 
snu, ma działania antyoksydacyjne, antynowotworowe, korzystnie wpływa na funkcjonowa-
nie układu odpornościowego. Nieodpowiednia ilość snu powoduje u nas zmęczenie i może 
prowadzić do wielu chorób takich jak otyłość czy nowotwory. Dlatego należy pamiętać, aby 
podczas zasypiania wyłączyć lampki nocne bądź telewizor, ekran komputera bądź laptop. 
Wiele sprzętów RTV emituje bowiem światło niebieskie. Właśnie to ono najbardziej zaburza 
wydzielanie melatoniny. 

Problem zanieczyszczenia światła jest mocno odczuwalny przez profesjonalnych astro-
nomów i amatorów tej dziedziny. Nadmierna ilość oświetlenia przeszkadza im podczas pro-
wadzenia obserwacji planet, gwiazd, galaktyk czy mgławic przez teleskopy. Astronomowie 
nie są przeciwnikami oświetlenia ulic czy chodników, bowiem  wiedzą, że są one potrzeb-
ne. Jednak zachęcają by montować lampy w sposób prawidłowy. Od 2004 roku prowadzony 
jest program Ciemne Niebo. Jednym z głównych celów jest podejmowanie odpowiednich 
działań, mających na celu ochronę miejsc, gdzie występują idealne warunki do obserwacji 
astronomicznych. Więcej o tym projekcie dowiedzą się Państwo wpisując w wyszukiwarce 
„Program Ciemne Niebo”.

Edukator SCK w Sarbinowie 
Damian Jankiewicz

Warto wiedzieć

Czy światło może być zanieczyszczeniem?
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Gmina Bobolice. W Bobolicach zakończyły się prace związane z budową gminnej drogi pub-
licznej wraz ze skrzyżowaniem z drogą powiatową w ul. Jedności Narodowej prowadzącej do tere-
nów inwestycyjnych w Bobolicach. Zadanie zostało zrealizowane przy udziale środków unijnych 
pozyskanych z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego – działanie 5.3 w ramach RPO 
WZ 2014–2020 w wysokości 934.186,54 zł, co stanowi ponad 80% wartości całej inwestycji. W 
ramach inwestycji wybudowano 285 m drogi z nawierzchni kostki betonowej wraz z kanalizacją 
deszczową i oświetleniem. Droga poprawi dostępność komunikacyjną do Strefy Aktywności Go-
spodarczej w Bobolicach. 22 października br. podczas sesji Rady Miejskiej w Bobolicach drogę 
zakwalifikowano jako drogę publiczną i nadano wzdłuż niej nazwę ulicy – Strefowa.

Koszalin. Ulica Marszałka Józefa Piłsud-
skiego to jedno z piękniejszych miejsc w Ko-
szalinie. Wymaga jednak remontu, który jest 
przygotowywany, a ostatnio miasto  otrzy-
mało od Wojewody Zachodniopomorskiego 
dodatkowe 918   tys. zł dofinansowania do 
kompleksowej modernizacji ulicy.

W sumie wraz z już wcześniej przyznaną 
kwotą na ten cel (z Funduszu Dróg Samorzą-
dowych) miasto ma otrzymać ponad 5 mln zł.  

– Występowaliśmy do Pana Wojewody o 
kwotę 6   mln 259 tys. złotych, więc dodat-
kowe pieniądze na ten cel bardzo miastu się 
przydadzą – mówi prezydent Koszalina Piotr 
Jedliński. – Cieszę się, że wraz z pieniędzmi 
otrzymałem również informację, że powyż-
sza kwota będzie prawdopodobnie jeszcze 
zwiększana – dodaje prezydent.

Oprócz wymiany nawierzchni, chodników 
i miejsc parkingowych miasto zaplanowało 
także kompleksową wymianę oświetlenia (na 
ten cel miasto pozyskało pieniądze unijne z 
RPO Województwa Zachodniopomorskiego), 
budowę ścieżki rowerowej i wymianę całej 
infrastruktury podziemnej. W ramach tej 
inwestycji w latach 2020–2022 przebudowa-
na zostanie cała ulica – od ulicy rotmistrza 
Pileckiego do ul. Traugutta z budową ronda 
z ulicą Kościuszki (ta inwestycja rozpocznie 
się na początku listopada i będzie kosztować 

Gmina Będzino. Trwa przebudowa dro-
gi gminnej w miejscowości Kładno. Długość 
przebudowywanego odcinka to około 1 km. W 
ramach przeprowadzonych robót wykonane zo-
stanie wzmocnienie konstrukcji jezdni oraz jej 
poszerzenie, przebudowa poboczy i zjazdów do 
posesji oraz na pola. Koszt całkowity inwestycji 
wyniesie 1 429 544,11 zł brutto, z czego gminie 
udało się pozyskać dofinansowanie w wysoko-
ści 220 207,89 zł. Fundusze pochodzą z Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Zachodniopo-
morskiego, w ramach ustawy o ochronie grun-
tów rolnych i leśnych (budowa, przebudowa 
dróg dojazdowych do gruntów rolnych).

Przetarg na realizację inwestycji wygrała 
lokalna firma Infrabud, posiadająca ogromne 
doświadczenie w branży drogowej. Zakoń-
czenie prac przy przebudowie planowane 
jest na 30 listopada 2020 r.

Fot. UG Będzino

Przebudowa drogi gminnej w miejscowości Kładno

ponad 4 mln złotych, również z dofinanso-
waniem z    rządowego Funduszu Dróg Sa-
morządowych). Prace przy ul. Piłsudskiego 
na pewno będą prowadzone etapami, w tym 
roku – po wyłonieniu wykonawcy – zostaną 
rozpoczęte, w przyszłym wykonany zostanie 
odcinek od ul. Rotmistrza Pileckiego do pla-
nowanego   ronda z ulicą Kościuszki/Waryń-
skiego, pozostała część wykonana będzie w 
roku 2021/2022.

7 października został otwarty przetarg na 
kompleksową modernizację ulicy Piłsudskie-
go. Wpłynęły aż cztery oferty. Najwyższą    

(17,12 mln złotych złożył Mostostal, drugą w 
kolejności jest oferta koszalińskiego Infrabu-
du (14,32 mln złotych), Domaru (13,31 mln 
złotych) oraz Strabaga (13,29 mln złotych). 
Miasto na realizację inwestycji zamierza 
przeznaczyć maksymalnie 13,694 mln zło-
tych – na tyle opiewa kosztorys inwestorski. 
Po sprawdzeniu ofert przez komisję konkur-
sową zostanie podpisana umowa z wyko-
nawcą i jeszcze w tym roku przekazany zo-
stanie plac budowy. Prace z pełnym rozma-
chem rozpoczną się na początku przyszłego 
roku i potrwają do końca 2022.

Dodatkowe pieniądze na remont

 Inwestorzy skorzystają
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Koszalin. To już 6. edycja konkursu „Fir-
ma na Start”.   Koszaliński flagowy program 
skierowany do przyszłych, młodych przed-
siębiorców prężnie się rozwija.

Podobnie jak w poprzednich latach Mia-
sto Koszalin wraz z Partnerami zaprasza do 
udziału uczestników w dwóch Kategoriach. 
Na zwycięzcę czeka 30 tysięcy złotych i inne 
cenne nagrody.

Konkurs „Firma na Start” to inicjatywa 
prezydenta Piotra Jedlińskiego promująca 
aktywne postawy i rozwój przedsiębiorczości 
w Koszalinie.

Ideą tego przedsięwzięcia jest przede 
wszystkim zaszczepienie w młodych ludziach 
myślenia biznesowego oraz udzielenie wspar-
cia osobom, które już posiadają konkretny po-
mysł na rozpoczęcie dzielności   lecz brakuje 
im odpowiedniego zaplecza w postaci środ-

Dobra współpraca prezydenta Piotra Jedliń-
skiego, Politechniki Koszalińskiej oraz radnych 
Sejmiku Zachodniopomorskiego może przynieść 
efekty. Miasto liczy bowiem na wsparcie przy po-
zyskiwaniu funduszy na wspólne projekty:
• Bałtyckie Centrum Kompetencji i Innowacji;
• Cognitarium – Centrum Wiedzy;
• Modernizacja gospodarki osadowej na 
Oczyszczalni Ścieków „Jamno” wraz z działa-
niami w zakresie zwiększenia udziału energii 
pochodzącej ze źródeł odnawialnych i ograni-
czenie emisji CO2;
• Poprawa dostępności terenów inwestycyjnych 
w Koszalinie poprzez budowę infrastruktury 
drogowej;
• Instalacja Termicznego Przekształcania Odpa-
dów – Ekologiczne Centrum Odzysku Energii – 
ITPO – ECOE Koszalin.

Radni Sejmiku Zachodniopomorskiego – Artur 
Wezgraj i Rafał Rosiński zapewnili, że zgłoszą 
wniosek o zabezpieczenie w budżecie woje-
wództwa na 2021 rok środków na stworzenie 
Programu Funkcjonalno–Użytkowego, niezbęd-
nego do budowy nowego Oddziału Rehabilitacji 
przy Szpital Wojewódzki w Koszalinie.

Bałtyckie Centrum Kompetencji i Innowa-
cji, które wyposażone będzie w nowoczesne urzą-
dzenia technologiczne służące przedsiębiorcom z 
regionu za swoistego rodzaju „poligon doświad-
czalny” przy testowaniu innowacyjnych rozwiązań 
technicznych planowanych do wprowadzenia w 
procesie produkcji, usług, organizacji. Koncepcja 
Centrum opiera się na współpracy i połączeniu 
zasobów i możliwości techniczno–organizacyjnych 
Politechniki Koszalińskiej, Parku Technologiczne-
go S.A. w Koszalinie oraz Gminy Miasto Koszalin 
współpracujących na rzecz Przemysłu 4.0 od  maja 
2018  roku. Centrum koncentrować się będzie na 
następujących obszarach Przemysłu 4.0:

1) Cloud computing, uczenie maszynowe i 
Internet rzeczy, w tym technologie bezprzewo-
dowe i sensoryka,

2) Wytwarzanie przyrostowe, druk 3D, wirtu-
alna i rozszerzona rzeczywistość oraz technolo-
gie związane z odnawialnymi źródłami energii.

Cognitarium – Centrum Wiedzy
Projekt obejmuje budowę i wyposażenie no-

woczesnego centrum informacji naukowej wraz 
biblioteką i demonstratorium osiągnięć świato-
wych, osiągnięć naukowych. Projekt przewiduje 
obiekt o pow. ok 8 tys. m kw., obejmujących de-
monstratoria, biblioteki tradycyjne i wirtualne, 
techniczne wsparcie cyfryzacji, publicznie udo-
stępnianą przestrzeń do korzystania z zasobów. 
Istotą Cognitarium będzie wirtualizacja zbiorów 
i ich udostępnianie w wirtualnej rzeczywistości 
za pomocą cyfrowych narzędzi VR. Biblioteka 

integrować będzie w postaci wirtualnej zbiory 
regionalne rozproszone do tej pory w bibliote-
kach Politechniki Koszalińskiej, Lekarskiej, Pe-
dagogicznej i Koszalińskiej Biblioteki Publicznej 
oraz wszystkich bibliotek w regionie, które ze-
chcą przyłączyć się do programu.

Modernizacja gospodarki osadowej na 
Oczyszczalni Ścieków „Jamno” wraz z 
działaniami w zakresie zwiększenia udzia-
łu energii pochodzącej ze źródeł odna-
wialnych i ograniczenie emisji CO2.
• eliminacja oddziaływania odorowego z otwartej 
komory fermentacyjnej poprzez hermetyzację
• budowa zamkniętych komór fermentacji osa-
dów ściekowych wytwarzanych w oczyszczalni 
ścieków z możliwością kofermentacji odpadów 
dowożonych,
• wytwarzanie, magazynowanie oraz przeróbka 
uzyskiwanego biogazu,
• produkcja i wytwarzanie energii cieplnej i 
elektrycznej na potrzeby własne oraz w celu 
odsprzedaży z wytwarzanego biogazu,
• budowa farm fotowoltaicznych na terenie 
Oczyszczalni Ścieków „Jamno” oraz na ujęciach 
wody Mostowo i Koszalin
• ograniczenie emisji CO2

Poprawa dostępności terenów inwesty-
cyjnych w Koszalinie poprzez budowę in-
frastruktury drogowej.

Inwestycja polega na budowie drogi łączą-
cej ul. BoWiD poprzez ul. Szczecińską z drogą 
krajową nr S6/S11 (sieć TEN–T) w Słupskiej 
Specjalnej Strefie Ekonomicznej Koszalin oraz 
związanej z nią przebudowie odcinka ul. Szcze-
cińskiej. Inwestycja połączy tereny SSSE Ko-
szalin z drogą krajową S6 i S11 oraz przyczyni 

się do rozwoju lokalnej gospodarki. Zwiększy 
się przepustowość infrastruktury drogowej w 
Koszalinie, poprawi się dostęp do terenów in-
westycyjnych i bezpieczeństwo ruchu (wiadukt 
nad torami PKP) oraz ograniczy negatywny 
wpływ transportu na warunki życia w mieście 
(zmniejszenie emisji CO2).

Instalacja Termicznego Przekształcania 
Odpadów – Ekologiczne Centrum Odzysku 
Energii – ITPO – ECOE Koszalin

Budowa zakładu termicznego przetwarza-
nia odpadów w Koszalinie, wytwarzającego 
ciepło i energię elektryczną, o przepustowo-
ści do 30 000 Mg/rok (planowane etapowanie 
inwestycji 2 x 15 000 Mg/a). Celem inwestycji 
jest energetyczne zagospodarowanie odpadów 
komunalnych zgodnie z zasadami gospodarki 
obiegu zamkniętego, zwiększenie efektywno-
ści energetycznej i ograniczenie emisji gazów 
cieplarnianych (ciepło i energia elektryczna z 
odpadów zastąpi w znacznym stopniu energię 
pochodzącą z węgla kamiennego). ITPO – ECOE 
Koszalin będzie instalacją do termicznego prze-
kształcania odpadów komunalnych lub odpa-
dów pochodzących z przetwarzania odpadów 
komunalnych pochodzących z terenu miasta 
Koszalina oraz gmin Powiatu Koszalińskiego, z 
możliwością spalania osadów ściekowych MWiK 
w Koszalinie. Ciepło z przetwarzania odpadów 
kierowane będzie w całości do miejskiego sy-
stemu ciepłowniczego m. Koszalina, a energia 
elektryczna wykorzystywana będzie na potrze-
by własne oraz na potrzeby uczestników Ko-
szalińskiego Klastra Energetycznego, nadmiar 
energii elektrycznej kierowany będzie do sieci 
operatora systemu elektroenergetycznego.

Konferencja prasowa w sprawie wsparcia Koszalina. W centrum prezydent Piotr Jedliń-
ski, obok radni Sejmiku Zachodniopomorskiego – Artur Wezgraj (z lewej) i Rafał Rosiński.

Koszalin liczy na wsparcie

ków, lokalu, know–how lub być może pewno-
ści siebie. Konkurs ma wspierać indywidualną 
przedsiębiorczość i pomagać jego uczestni-
kom w samorealizacji na rynku pracy.

Konkurs realizowany jest w trzech etapach: 
• Pierwszy etap w terminie 29.09.–23.10 

br. nabór zgłoszeń (do 19 października) oraz 
ocenę formalną formularzy zgłoszeniowych 
(20–23 października br).

• Drugi etap w terminie 23.10.–16.11 br. 
przeprowadzenie obowiązkowych szkoleń 
oraz złożenie przez Uczestników gotowych 
biznesplanów.

• Trzeci etap w terminie 16.11.–15.12 br. 
ocena formalna i merytoryczna zgłoszonych 
biznesplanów, prezentacja swoich pomysłów 
przez uczestników oraz wybór przez Kapitułę 
Konkursową najlepszego biznesplanu w każ-
dej Kategorii.

Firma na start
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Gmina Bobolice. W czerwcu br. w ra-
mach złożonego wniosku gmina Boboli-
ce otrzymała kolejny grant w wysokości 
75.000,00 zł. Jest to już drugi, od czasu 
ogłoszenia na terenie Polski stanu zagro-
żenia epidemicznego, konkurs organizo-
wany przez Centrum Projektów Polska 
Cyfrowa, w   którym jednostki samorządu 
terytorialnego mogą uzyskać 100% dofi-
nansowanie na zakup sprzętu komputero-
wego umożliwiającego realizację zdalnych 
lekcji uczniom wykluczonym cyfrowo. Pro-
jekt jest odpowiedzią na obecną sytuację 
szkolnictwa, związaną z wprowadzeniem 
na obszarze Rzeczypospolitej Polskiej sta-
nu epidemii, spowodowanym zakażeniami 
koronawirusem. Program został głównie 
skierowany do rodzin ubogich z  minimum 
trojgiem dzieci, gdzie wg informacji z Kura-
toriów Oświaty, wielu uczniów nie przystą-
piło do nauki zdalnej, w  związku z  brakiem 
możliwości technicznych. Jednak ostatecz-
ne decyzje o wyborze konkretnych rodzin, 
do których trafi pomoc, należą do dyrekto-
rów placówek.  

W ramach pozyskanych środków gmina 
Bobolice zakupiła 28 szt. laptopów wraz z 
zestawem słuchawkowym oraz ubezpiecze-
niem sprzętu. Zakupiony sprzęt trafił do pla-
cówek oświatowych, tj. po 5 kpl. do szkoły 

Gmina Bobolice. 21 września br. w ko-
szalińskiej siedzibie #WFOŚiGW w Szczecinie 
miało miejsce uroczyste podpisanie i wrę-
czenie umów na dofinansowanie zakupów 
w ramach programu „Mały Strażak 2020”. 
Środki pozyskane w ramach dotacji pozwolą 
jednostkom sfinansować zakup nowoczesne-
go sprzętu ratowniczo–gaśniczego. W ramach 
umowy do jednostki OSP Porost zostanie za-
kupione wyposażenie o wartości 28.000 zł, 

Gmina Bobolice. Już kilkanaście lat w SP 
Dargiń trwa szkolna przygoda z oszczędza-
niem. W tym roku uzyskaliśmy już po raz trzeci 
Brązową Odznakę III stopnia w Regionalnym 
Konkursie SKO dla szkół i nauczycieli. Jest to 
nagroda finansowa 1.000,00 zł dla szkoły. Ucz-
niowie uczą się trudnej sztuki systematycz-
nego oszczędzania. Zbierają pieniądze, które 
pozwolą spełniać ich marzenia. Uczniowie 
posiadają swoje indywidualne konta w PKO 
BP. Na lekcjach bankowości w szkole i podczas 
wycieczek do Banku w Bobolicach uczniowie 
zastanawiali się i dyskutowali o tym: ,,Co robią 
banki? „Wydawać czy oszczędzać?” „Formy 
oszczędzania i inwestowania” a także o kar-
tach. Mam nadzieję, że ten rok szkolny przy-
niesie uczniom nowe wyzwania i osiągnięcia. 

Opiekun SKO Zofia Jóźwiak

Przedstawiciele jednostki OSP Kłanino – 
Ireneusz Bednarczyk – prezes OSP Kłanino 
oraz Ewa Czarnecka – skarbnik jednostki.

Przedstawiciele jednostki OSP Porost – od 
prawej Krystian Kalisz – prezes OSP Po-
rost oraz Piotr Kunc – naczelnik jednostki.

z czego 25.000 zostanie zrefundowane ze 
środków #WFOŚiGW w Szczecinie. Projekt 
zakłada zakup między innymi: 1 wentylato-
ra oddymiającego, 4 opryskiwaczy spalino-
wych, 1 detektora gazowego; 1 motopompy 
pływającej, 2 butli powietrznych, 15 kominia-
rek strażackich, 6 kompletów ubrań koszaro-
wych, 1 parawanu ochronnego, zestawu do 
oznakowania terenu akcji, 6 latarek kątowych 
oraz innego drobnego sprzętu i wyposażenia. 

Dwie jednostki OSP z dofinansowaniem  
w ramach programu Mały Strażak 2020

Przygoda z SKO i wyróżnienie

Kolejny grant dla gminy

w Drzewianach i Kłaninie, 6 kpl. do Dargini 
oraz 12 kpl. do szkoły w Bobolicach. Dzięki 
otrzymanemu wparciu do szkół trafił nowo-
czesny sprzęt do zdalnego nauczania, który 
zostanie wypożyczony uczniom lub nauczy-
cielom, którzy najbardziej go potrzebują.  

* Projekt pn. „Zdalna Szkoła + to 
wsparcie Ogólnopolskiej Sieci Eduka-
cyjnej w systemie kształcenia zdal-

nego” współfinansowany ze środków 
Unii Europejskiej w ramach Programu 
Operacyjnego Polska Cyfrowa na lata 
2014–2020 Osi Priorytetowej nr I „Po-
wszechny dostęp do szybkiego Inter-
netu” działania 1.1.: „Wyeliminowanie 
terytorialnych różnic w możliwości do-
stępu do szerokopasmowego Internetu 
o wysokich przepustowościach”.
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Gmina Bobolice. W tym roku w gmi-
nie Bobolice ruszył nowy innowacyjny po-
mysł – Szkolny Budżet Obywatelski (SBO), 
który przeznaczony jest dla uczniów szkół 
podstawowych klas VI – VIII z terenu gminy 
Bobolice. 

Aktualna I Edycja Szkolnego Budżetu 
Obywatelskiego Gminy Bobolice jest ele-
mentem wsparcia młodzieży autorstwa bur-
mistrz Bobolic, Mieczysławy Brzozy. I edy-
cja cieszyła się dużym zainteresowaniem 
wśród młodzieży. 

Szkolny Budżet Obywatelski (SBO) to na-
uka funkcjonowania społeczeństwa obywa-
telskiego w praktyce, dostosowana do po-
trzeb i wymagań młodzieży. Dzięki możliwo-
ści realizacji wybranego przez społeczność 
szkoły projektu SBO posiada niemal wszyst-
kie cechy samorządowego budżetu party-
cypacyjnego. Nie jest to, więc tylko symu-
lacja, ale autentyczny proces konsultacyjny 
oparty na partycypacji, a jego bezpośredni 
rezultat – zrealizowany projekt młodzieżo-
wy – staje się wręcz namacalny dla uczniów. 
Wszystko po to, by pokazać, że warto być 
zaangażowanym, młodym obywatelem. W 

Gmina Będzino. 10 października 2020 
r.  w Domu Ludowym w Tymieniu, odbyło się 
kameralne spotkanie, wraz poczęstunkiem z 
okazji jubileuszu zespołu „Kwiaty Polskie” Na 
spotkanie przybyły władze gminy, zaprosze-
ni goście, zespół „Zalesie z Mścic oraz Kape-
la” Swaty” z Będzina.

Zespół otrzymał z rąk zaproszonych gości, 
pamiątki, upominki oraz kwiaty.

Muzyczna przygoda zespołu rozpoczęła 
się w 2010 roku, pod patronatem Gminnego 
Ośrodka Kultury w Będzinie.

Gmina Bobolice. W bobolickiej cerkwi 
przy ul. Pocztowej trwają prace remontowo–
budowlane. Środki na ten cel zostały przyzna-
ne z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Naro-
dowego w ramach programu: „Ochrona Za-
bytków”. Dotację przeznaczono na pokrycie 
kosztów zadania pod nazwą: „Bobolice, cer-
kiew prawosławna pw. Wszystkich Świętych” 
– remont zagrożonego stropu i wnętrz w wy-
sokości 199.978,69 zł. oraz remont elewacji w 
wymiarze 200.000,00 zł. Do tej pory wykonano 
remont wieży głównej wraz z naprawą dachu. 
Trwają prace przy elewacji wieży, spoinowa-
nie i czyszczenie murów, wymiana uszkodzo-
nych cegieł i kształtek na zewnątrz oraz we-
wnątrz świątyni remontowane są uszkodzone 
belki stropowe wraz ze stropem drewnianym,  
a także wykonywana jest wymiana instalacji 
elektrycznej. Prace zostaną zrealizowane do 
końca bieżącego roku. Budowla powstała w 
stylu neogotyckim na potrzeby gminy staro-
luterańskiej w 1902 roku. Obecnie świątynia 
pełni funkcję cerkwi parafii prawosławnej pw. 
Wszystkich Świętych w Bobolicach.

Mariusz Wiśniewski

Kierownikiem zespołu jest Pani Elżbieta Pi-
skorz. Kierownikiem muzycznym do 1 lipca 
2018 r. był Pan Andrzej Sroka, który to szlifo-
wał umiejętności wokalne zespołu, co stano-
wi solidny fundament do dzisiaj.

Od 6 sierpnia 2018r. funkcję kierownika 
muzycznego zespołu pełni wykwalifikowany 
muzyk, emerytowany nauczyciel, Pan Stani-
sław Panasiuk. W skład zespołu wchodzi 10 
osób. W swoim dorobku zespół ma liczne 
występy, okolicznościowe dla społeczności 
lokalnej, gminnej, w powiecie, a także w wo-
jewództwie.

Wykonuje utwory ludowe, biesiadne 
współczesne oraz przedstawienia kabare-
towe.

Otrzymał wiele nagród, wyróżniających 
pracę zespołu.

Wszyscy członkowie zespołu „Kwiaty Pol-
skie” to miłośnicy śpiewu, dla których ważne 
jest podtrzymywanie tradycji ludowych oraz 
wspólne spędzanie czasu – wszystko to, jak 
sami przyznają, dodaje im energii, działa ni-
czym kuracja odmładzająca.

W 2010 r. zespół liczył 24 osoby. Dziękuje-
my wszystkim, którzy tworzyli i tym którzy 
tworzą skład do dzisiaj. Słowa podziękowa-
nia należą się także wszystkim, którzy za-
angażowali się w przygotowanie jubileuszu 
oraz darczyńcom. 

SBO udział wzięły wszystkie szkoły podsta-
wowe gminy Bobolice. 

W ramach budżetu, młodzież klas VI, VII i 
VIII składała swoje projekty do SBO zgodnie z 
regulaminem i harmonogramem, natomiast 
uprawnieni do głosowania byli uczniowie 
klas V, VI, VII i VIII. Procedurę przeprowadziły 
szkoły, realizacja budżetu zaplanowana jest 
na 2021 r., a łączna kwota przeznaczona na 
SBO z budżetu gminy wynosi 29.000,00 zł. 

Listy Zwycięskich Projektów w poszczegól-
nych szkołach: 

• Szkoła Podstawowa w Dargini – Skok w 
przyszłość” – to modernizacja nawierzchni 
do skoku w dal. Kwota przeznaczona na pro-
jekt – 7.000,00 zł. 

• Szkoła Podstawowa im. Jana Brzechwy w 

Kłaninie – „Sięgaj wysoko i …. i do celu” – 
projekt dotyczy wyposażenia boiska w  dwa 
kosze do gry w koszykówkę. Wartość projek-
tu – 5.000,00 zł.

• Szkoła Podstawowa w Drzewianach – 
„Wspólna zabawa w przyjaznej szkole” –wy-
posażenie placu zabaw w sprzęt rekreacyj-
ny do wspólnej zabawy: zestaw drewniany 
– auto oraz huśtawka.  Wartość projektu – 
5.000,00 zł;

• Szkoła Podstawowa im. Henryka Sien-
kiewicza w Bobolicach – „Miejsce relak-
su”. – przedmiotem projektu jest zakup 
wyposażenia do wyznaczonej strefy, jaka 
ma służyć wyciszeniu dla ucznia w postaci 
wygodnych foteli, zieleni oraz odtwarzacza 
muzyki. Kwota przeznaczona na projekt to 
12.000,00 zł

Dziękujemy młodzieży za zaangażowa-
nie i życzymy powodzenia w realizacji pro-
jektów.

Młodzież w Bobolicach zdecydowała 

10–lecie zespołu Kwiaty Polskie Dalsze remonty 
w bobolickiej cerkwi
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Jesienią 2021 roku, po 3–letniej moderni-
zacji, do użytku oddany zostanie koszaliński 
amfiteatr. Jaka będzie przyszłość tego obiek-
tu? Czego, poza koncertami muzycznymi i 
występami kabaretów, oczekują mieszkań-
cy? A może sami mają pomysły, dla których 
miejscem realizacji stanie się odnowiony 
amfiteatr?

Aby poznać odpowiedzi na te pytania 
przygotowaliśmy ogólnodostępną ankietę 
(zawierającą 15 pytań). Ankieta jest do po-
brania na:
www.ck105.koszalin.pl  
https://www.facebook.com/amfiteatr.
koszalin
https://www.facebook.com/CK105wKo-
szalinie

Częścią debaty miały być również dwa 
spotkania warsztatowe, przeprowadzone z 
przedstawicielami seniorów i młodszej gene-
racji; obecnie, w związku z wejściem Kosza-
lina do czerwonej strefy, warsztaty zostaną 
przeprowadzone w dalszym etapie i w nowej 
formule (w mniejszych grupach, których 
członkowie i tak pozostają ze sobą w kon-

Gmina Bobolice. Mimo, że czujemy od-
dech pandemii na plecach, to seniorzy jesz-
cze zdążyli spotkać się na warsztatach flory-
stycznych prowadzonych przez panią Emilię 

Koszalin. W tym roku po raz pierwszy 
wręczono Stypendia Miasta Koszalina w za-
kresie twórczości artystycznej, upowszech-
niania kultury i opieki nad zabytkami.  

W kategorii twórczość artystyczna stypen-
dium otrzymali: 

• Izabela Nowak
• Sebastian Kuchczyński
• Greta Grabowska
• Waldemar Jarosz
W kategorii upowszechnianie kultury – 
Karolina Tomaszewska
W kategorii opieka nad zabytkami – 
Marcin Orłowski

Stypendia 
dla artystów

Debata o amfiteatrze

takcie), być może z wykorzystaniem narzędzi 
internetowych. Termin zamknięcia działań pla-
nujemy na koniec listopada, dat nowych spot-
kań na razie nie określamy.

Kontakt: Paulina Zgrzebnicka 
tel. 943475718
paulina.zgrzebnicka@ck105.
koszalin.pl

Florystycznie w klubach seniora
Walter. Powstały piękne kompozycje kwiato-
we i ozdoby do domu. 

Działanie realizowane w ramach projektu pt. 
„Starość może być piękna – wsparcie działalno-

ści klubów seniora na terenie gminy Bobolice” 
dofinansowanego ze środków Ministerstwa Ro-
dziny Pracy i Polityki Społecznej w ramach rzą-
dowego Programu na rzecz Aktywności Osób 
Starszych na lata 2014–2020 – edycja 2020.

Halina Michalak, Sekretarz SWIS
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Gmina Będzino. 7 października br. odbył się 
XVI Międzynarodowy Turniej Dzieci i Młodzieży 
Karate Kyokushin o Puchar Prezydenta Miasta 
Świnoujście. W turnieju wzięło udział 138 za-
wodników z 15 ośrodków z różnych stron kraju, 
a nawet zagranicy. Były to nietypowe zawody, 
bo rozgrywane w reżimie sanitarnym.

Gminę Będzino reprezentowało 11 zawod-
ników i jak zawsze spisali się na medal

Oto medaliści: Ala Mamrocha – 1 miejsce 
kata, – 3 miejsce kumite, Mati Słotwiński – 1 
miejsce kata, – 2 miejsce kumite, Kamil Pacz-
kowski – 1 kumite, Dawid Bosy – 1 miejsce 
kumite, Agnieszka Kowalczyk–Jęcek – 1 miej-
sce kata, Michał Kwiecień – 2 miejsce kata, 
Ola Zarzeczna – 3 miejsce kumite, Łukasz 
Kowalczyk – 3 miejsce kumite, Lena Kowal-
ska – 3 miejsce kumite.

Serdeczne gratulacje dla zawodników i ich 
rodziców oraz trenerów,

Osu Sensei Paweł Tomaszewicz

Gmina Bobolice. 16 paź-
dziernika 2020 r. 45 osobowa 
grupa dzieci z gminy Bobolice 
uczestniczyła w zajęciach w 
ramach projektu pn. „Pływać 
każdy może umieć”, odbywa-
jących się w Parku Wodnym 
Koszalin. Wszyscy zaliczyli sprawdziany po-
zytywnie. Tradycyjnie był czas na zabawy w 
wodzie i smaczne jedzenie.

Zadanie było realizowane przez UKS Olim-

Gmina Bobolice. Trasę kolejnego niedzielnego (20.09.2020) rajdu rowerowego usta-
lono tuż przed startem. Piękna pogoda zachęcała do nieco dłuższej wędrówki. Postano-
wiliśmy tym razem pojechać przez Stawy Paciorkowe, Tyczewo i Świelino oraz Dargiń, by 
zwiedzić okolice Rosnowa skąd przez Mostowo, Kurowo i Gozd powrócić do Bobolic. Razem 
uzbierało się około 80 km. Jechaliśmy głównie drogami asfaltowymi i leśnymi. Ruch był 
stosunkowo mały, choć na poboczach stało sporo samochodów amatorów grzybobrania. 
Sympatycznie było mijać trenujących biegaczy (również naszych z Bobolic) lub zorganizo-
wane grupki rowerzystów. 

Zadanie współfinansowane z budżetu Gminy Bobolice.

Udany debiut Filipa

 Bicykliści w Rosnowie – kolejka wąskotorowa.

Rowerowy weekend z Bicyklem

Sprawdzian na zakończenie
pia Bobolice dzięki dofinan-
sowaniu ze środków Minister-
stwa Sportu z Funduszu Zajęć 
Sportowych dla Uczniów w 
ramach programu powszech-
nej nauki pływania „Umiem 
pływać”.  

Zarząd UKS Olimpia Bobolice dziękuje 
wszystkim, którzy przyczynili się do realiza-
cji projektu, a szczególnie wolontariuszom.

Henryk Kowalski

Spisali się na medal

Gmina Bobolice. W dniach 16–
18.10.2020 r. w Nowym Mieście Lubaw-
skim odbyły się Mistrzostwa Polski w 
Kickboxingu w kategorii Senior. W zawo-
dach bardzo dobrze zaprezentował się 
mieszkaniec gminy Bobolice wychowanek 
LKS Radew Kurowo Filip Chmera, który  
zdobył złoty medal i tytuł Mistrza Polski, 
wszystkie swoje walki wygrywając przed cza-
sem (przez przewagę techniczną). W finale 
pokonał zawodnika z Klubu Beskid Dragon 
Bielsko Biała Dominika Marek w pierwszej 
rundzie. Małe przypomnienie: w 2019 roku 
Filip został Mistrzem Polski i Europy Junio-
rów. Dla Filipa Chmery był to bardzo udany 
debiut w kategorii Seniorów. Trenerem Filipa 
jest Krzysztof Pajewski były mistrz świata 
w taekwondo, wychowawca wielu pokoleń 
wspaniałych zawodników w sztukach walki.
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